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طی چند روز گذشــته، به نظر می رســد 
پیک جدید اپیدمی در استان خوزستان 
شــروع شــده و در اســتان های ایــام 
کهگیلویه وبویراحمد، بوشــهر، اصفهان 
فارس و ســمنان افزایش مایم از شمار 
موارد بستری را شاهد بوده ایم. این درحالی 
است که احتمال تشدید پیک چهارم کرونا 
متاثر از نوع جهش یافته ویروس وجود دارد. 
در این خصوص دکتر احســان مصطفوی 
رئیس مرکز و پایگاه تحقیقات بیماری های 
نوپدید و بازپدید انستیتوپاستور ایران در 
گفت وگو با ایسنا گفت: آنچه درمورد تاثیر 
واریانت انگلیســی بر پیک جدید اپیدمی 
مطرح می شود، نیاز به مطالعات بیشتر و 
بررسی واریانت های ویروس در گردش در 
کشور دارد که ابتدا بتوانیم مشخص کنیم 
واریانت انگلیسی و احیانا سایر واریانت های 
شناخته شده در چه گستره ای پخش شده 
و چه درصدی از ویروسی که در جامعه در 
حال گردش است را این واریانت تشکیل 
می دهد. بنابراین اینکه پیک چهارم کرونا 
متاثر از نوع جهش یافته ویروس باشــد 
محتمل است؛ ولی دانستن شدت این تاثیر 
نیاز به انجام مطالعات تکمیلی دارد.رئیس 
بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری 
نیز با اشاره به شناســایی ۲۴مورد ثابت 
شده ابتا به ویروس کرونای جهش یافته 
انگلیسی در کشور گفت: توصیه اکیدم آن 
است هر کســی که عائم سرماخوردگی 
دارد، به عنوان کرونا فــرض کرده و خود 
را قرنطینه کند. پیام طبرسی گفت: اوایل 
آذرماه بود که مشخص شد درصد زیادی 

از مبتایان به کرونــا در انگلیس، با گونه 
جهش یافته مبتا شده اند. در ابتدا اهمیت 
این گونه جدید از ویــروس چندان مهم 
نبود، اما بعد به مرور زمان مشــخص شد 
که اولا میزان انتقال این گونه نســبت به 
گونه اصلی ووهان بیشــتر اســت و دوم 
اینکه جوانان و نوجوانان را بیشــتر درگیر 
می کند که این هم حایز اهمیت اســت. 
زیرا ایــن گروه های ســنی در دنیا هدف 
واکسیناسیون هم نیســتند و سوم اینکه 
متاســفانه مقداری مرگ و میرش هم از 

گونه اصلی بیشتر است که این موضوع طی 
دو سه هفته اخیر بیشتر مطرح شده است.

مرگ ومیر کروناانگلیسی از 
گونه اصلی بیشتر است

وی افزود: به هرحال ویــروس مرز ندارد؛ 
مگر اینکه قرنطینه قوی داشــته باشید، 
مانند آنچه در چین دیده می شود. تاکنون 
در ایران ۲۴نفر مبتا به ویروس انگلیسی 
کرونا شناســایی شــدند که متاسفانه دو 
نفرشــان تاکنون فوت شده اند. عائم این 
نوع ویروس هم مانند گونه اصلی کروناست؛ 

اما عوارض و مرگ و میرش مقداری نسبت 
به گونه اصلی بیشتر است. طبرسی گفت: 
عائم این ویــروس فرقی با کرونای اصلی 
ندارد، اما ممکن اســت شــدت و سرعت 
پیشرفتش بیش از کرونای قبلی باشد. البته 
هنوز اطاعات کافی و مطمئنی درباره این 
گونه در دست نیست که بتوانیم اعام کنیم 
و فعا در این حد می تــوان گفت که یک 
گونه جهش یافته از کرونا شناسایی شده 
است. این آخرین جهش هم نخواهد بود و 

ویروس مدام در حال جهش است.

وی افزود: اعام شد که در ایران ویروسی 
که در خــرداد و تیرماه در گــردش بود با 
ویروسی که در مهر و آبان شایع بود، به کل 
با هم فرق داشتند؛ به طوری که ویروسی 
که در خرداد و تیر شایع بود، ویروس ووهان 
بود و ویروس مهر و آبان، ویروس ایتالیایی 
و جهش یافته اروپایی بود و به همین دلیل 
هم میزان ابتای خانوادگی هم به یک باره 
بالا رفت. زیرا میزان واگیری آن بیشتر بود. 
به هر حال ویروس مــدام در حال تغییر 
اســت. در حال حاضر در آمریکا هم یک 
ویروس کالیفرنیا منتشــر شده که شاید 
ســه ماه قبل یکی دو مورد بیشتر نبوده 
اما اکنون در برخی ایــالات آمریکا مانند 
کالیفرنیا،   ۳۵درصد موارد با این ویروس 
جهش یافته دچــار ابتا می شــوند. راه 
بازداشتن این ویروس، فقط قطع زنجیره 

انتقال است. 
وی ادامــه داد: ظاهرا میــزان مرگ ومیر 
در ویروس جهش یافته انگلیســی نسبت 
به ویروس اصلی بیشــتر اســت. البته در 
بیمارستان هنوز تغییر معنا داری ندیدیم 
اما بیماران بســتری هم از میان جوانان 
هستند و هم افراد مسن و هم افراد بدحال 
داریم. متاســفانه طی ۱۰ تا ۱۵روز اخیر 
بیماری شــیب بالایی دارد که باعث شده 
هم مراجعه به اورژانس بیشتر شود و هم 
تعداد بســتری ها افزایش یابد. این نشان 
می دهد که در شرایط خطرناکی هستیم 
و اگر اکنون رعایت نشود و جلویش گرفته 
نشود، ممکن است در اواخر اسفندماه ما 
را دچار موج شــدیدی کند؛ مانند موجی 
که در مهر و آبان داشتیم که مخل مسائل 

کشور می شود. 

آیا رنگ بر احساس تأثیر می گذارد؟

احساسشماچهرنگیاست؟
پریسا جمدی / گروه ترجمه 
news@ naslefarda.net 

چگونه رنگ هــا بر روحیــه، احســاس و رفتار 
تأثیر می گذارنــد. آیا در یک اتاق زرد احســاس 
اضطراب می کنید؟ آیــا رنگ آبی موجب آرامش 
و ریلکسی شما می شود؟ مدت هاست هنرمندان 
و طراحان داخلــی معتقدند که رنــگ می تواند 
به طور چشــمگیری بر خلق و خو، احساسات و 
عواطف تأثیر بگذارد. »پابلوپیکاسو« اظهار داشت: 
رنگ ها مانند ویژگی ها، از تغییر احساسات پیروی 
می کنند. رنگ ابزار ارتباطی قدرتمندی اســت و 
می تواند برای نشان دادن عمل، تأثیر بر خلق وخو 
و حتی تأثیر در واکنش های فیزیولوژیکی مورد 
استفاده قرار گیرد. برخی از رنگ ها با افزایش فشار 
خون، افزایش متابولیسم و خستگی چشم مرتبط 
هستند. بنابراین رنگ چگونه کار می کند؟ رنگ 

چگونه بر روحیه و رفتار تأثیر می گذارد؟
 روان شناسی رنگ چیست؟

در ســال ۱666 «ســر آیزاک نیوتن« 
دانشمند انگلیسی کشف کرد که وقتی نور خالص 
سفید از منشور عبور می کند، به تمام رنگ های 
قابل مشاهده تقسیم و جدا می شود. نیوتن دریافت 
که هر رنگ از یک طول موج واحد تشکیل شده و 
دیگر نمی توان آن را بــه رنگ های دیگر تفکیک 
کرد. آزمایشات بیشتر نشان داد که نور می تواند 
برای تشــکیل رنگ های دیگر ترکیب شــود. به 
عنوان مثال، نــور قرمز مخلوط با نــور زرد رنگ 
نارنجی ایجاد می کند. بعضی از رنگ ها مانند سبز و 
سرخابی وقتی مخلوط می شوند، یکدیگر را خنثی 
می کنند و منجربه تشکیل نور سفید می شوند. اگر 
تا به حال نقاشی کرده اید، پس متوجه شده اید که 
چگونه می توان رنگ های خاصی را مخلوط کرد 
و رنگ های دیگری ایجاد کــرد. با کمال تعجب 
تاکنون کارهای نظری یــا تجربی کمی درمورد 
تأثیر رنگ بر عملکرد روان شناختی انجام شده و 
این کارها، بیشتر ناشی از نگرانی های عملی بوده 
است، نه سخت گیری علمی. به رغم عدم تحقیقات 
عمومی در این زمینه، مفهوم روان شناسی رنگ به 
موضوعی داغ در بازاریابی، هنر، طراحی و ســایر 
حوزه ها تبدیل شده است. شواهد در این زمینه در 
حال ظهور است اما محققان درمورد روان شناسی 
رنگ و تاثیری که بر روحیه، احساسات و رفتارها 
دارد چندین کشف و مشاهدات مهم انجام داده اند. 
احساسات درباره رنگ اغلب شخصی است و ریشه 
در تجربه یا فرهنگ شما دارد. به عنوان مثال در 
حالی که رنگ سفید در بســیاری از کشورهای 
غربی برای نشــان دادن پاکی و برائت اســتفاده 
می شود، به عنوان نمادی از عزاداری در بسیاری 

کشورهای شرقی دیده می شود.
 اثرات روان شناختی رنگ

چــرا رنــگ در زندگی چنیــن نیرویی 
قدرتمند اســت؟ چه تأثیری می تواند بر بدن و 
روان ما بگذارد؟ در حالی که برداشــت از رنگ تا 
حدودی ذهنی است، برخی از تأثیرات رنگی وجود 
دارد که معنای جهانی دارند. رنگ های موجود در 
طیف رنگی  قرمز به عنوان رنگ های گرم شناخته 
می شوند و شــامل قرمز، نارنجی و زرد هستند. 
این رنگ های گرم احساساتی از گرما و راحتی تا 

احساس خشم و خصومت را برانگیخته می کنند.
رنگ های موجود در طیف آبی به عنوان رنگ های 
سرد شناخته می شوند و شامل آبی، بنفش و سبز 
هســتند. این رنگ ها اغلب به عنــوان حس آرام 
توصیف می شــوند؛ اما می توانند احساس غم یا 

بی تفاوتی را در ذهن القا کنند.
 روان شناسی رنگ به عنوان درمان

چندین فرهنگ باستانی ازجمله مصری ها 
و چینی ها، کروموتراپی یا استفاده از رنگ ها را برای 
بهبودی انجام می دادند. از کروموتراپی گاهی به 
عنوان نور درمانی یا رنگ شناســی یاد می شود. 
امروزه از رنگ شناسی به عنوان یک درمان جامع 
یا جایگزین استفاده می شود. در این روش درمانی 
از رنگ قرمز برای تحریک بدن و ذهن و افزایش 
گردش خون استفاده می شــود. تصور می شود 
که رنگ زرد باعث تحریک اعصاب و تصفیه بدن 
می شود. از رنگ نارنجی برای بهبود ریه ها و افزایش 
سطح انرژی استفاده می شود. اعتقاد بر این است 
که رنگ آبی باعث تســکین بیماری ها و درمان 
درد می شود. تصور می شود سایه های رنگ نیلی 

مشکات پوستی را کاهش می دهد.
 تحقیقــات مــدرن درمــورد 

روان شناسی رنگ
روان شناسان نسبت به رنگ درمانی بدبین هستند 
و خاطرنشان می کنند که تأثیرات ظاهری رنگ 
اغلب اغراق آمیز اســت. رنگ ها در فرهنگ های 
مختلــف معانــی مختلفــی دارنــد. تحقیقات 
در بســیاری از موارد نشــان داده کــه تأثیرات 
تغییردهنده خلق وخو فقط ممکن است موقتی 
باشد. یک اتاق آبی ممکن است در ابتدا احساس 
آرامش ایجاد کند اما بعد، اثــر از بین می رود. با 
این حال، تحقیقات موجود نشــان داده که رنگ 
می تواند از طریق روش های مختلف شــگفت آور 
روی افراد تأثیر بگذارد. در یک مطالعه قرص های 
دارونما با رنگ گرم نسبت به قرص های دارونما با 
رنگ های خنک موثرتر گزارش شده اند. با توجه به 
شواهد حکایت شده، چراغ های خیابان با رنگ آبی 
می توانند منجربه کاهش جرم شوند. قرمز باعث 
می شود افراد با نیروی بیشــتری واکنش نشان 
دهند. براساس مطالعه ای که به داده های تاریخی 
تیم های ورزشــی و لباس آن هــا می پرداخت، 
بازیکنان ویژگی های منفی را با بازیکنی که لباس 

مشکی پوشیده مرتبط می کردند.
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بررسی تحلیلی 2مقوله متصل در یک حوزه  

مهدویتوانتظار
دراندیشهاستادمطهری

حسین سوزنچی / گروه اندیشه 
news@ naslefarda.net 

بخش دوم: چگونگی انتظار و وظیفه ما : گفتیم 
انقاب مهــدی تحولی عظیم در تاریخ بشــر 
اســت. درخصوص تحولات تاریخــی، دو نوع 
بینش وجود دارد که براســاس هر یک، انتظار 
معنای خاصی می یابد. یک دیدگاه این اســت 
که تحولات تاریخی ضابطه مند نیســت یا اگر 
ضابطه مند اســت، اراده انســانی درآن نقشی 
ندارد و بر روند تاریخ، جبری حاکم است. کسی 
که معتقد باشــد تحولات تاریخی ضابطه مند 
نیست، باید قائل شــود به اینکه این تحولات 
قابل شناختن نیستند؛پس قیام مهدی را هم 
نمی توان تحلیــل کــرد؛ آن گاه انتظار، یعنی 
منتظر یک حادثه عجیب و غریب ماندن و کاری 
نکردن تا بلکه دستی از غیب برون آید و کاری 
بکند. این جا اســت که باب تأویات نادرست 
درخصوص احادیث ظهور، باز می شود و حتی 
برخی خواهند گفت چون جهان باید پر از ستم 
شــود تا مهدی بیاید پس ما هم به رواج ظلم 
کمک کنیم. کسی هم که قائل باشد تحولات، 
ضابطه مندند اما اراده انســانی در آن ها نقشی 
ندارد، نیز چاره ای ندارد جز اینکه بگوید کاری 
نمی توان کرد و یگانه کار، حرکت در همین سیر 
جبری است و باز هم در این منطق اصاحات 
مردود است. براساس هر دو رویکرد این دیدگاه، 
قیام مهدی صرفا ماهیت انفجاری دارد و فقط 
از گسترش و اشاعه ستم ها و تبعیض ها ناشی 
می شود؛ آن گاه که صاح به نقطه صفر برسد، 
حق و حقیقت هیچ طرفداری نداشــته باشد 
و باطل یکه تاز میدان شــود، ایــن انفجار رخ 
می دهد و دست غیب برای نجات حقیقت )نه 
اهل حقیقت زیرا حقیقت طرفداری ندارد( از 
آستین بیرون می آید. دیدگاه دوم آن است که 
تحولات تاریخی ضابطه مندند و اراده انســانی 
در آن ها نقش دارد که در بخــش اول در واقع 
مبانی این دیــدگاه را تبیین کردیــم. در این 
دیدگاه  نیز دوگونه تصویر وجود دارد که شاید 
بتوان تفاوت دکتر شریعتی و استاد مطهری را 
در مسئله انتظار در این موضع دید. یک تصویر 
اگزیستانسیالیستی است که در این تصویر، اراده 
انسان نقش بسیار مهمی دارد؛ اما هدفی ورای 
انسان قائل نیست و معتقد است که خود انسان 

باید هدف برای خود بیافریند .
درواقع از دید آن ها، پذیــرش هر هدفی ورای 
انســان و حرکت انسان به ســمت آن هدف 
مستلزم از خود بیگانگی اســت؛ پس از پیش 
نباید هیچ هدفی را برای انسان قائل شد، بلکه 
هر کســی هر هدفی دلــش می خواهد برای 
خود برگزیند و به ســمت آن حرکت کند؛ اما 
اشکالات این تصویر اگر بیش تر از دیدگاه قبل 
نباشد،کم تر نیســت. مهم ترین اشکالش این 
اســت که اصا آفریدن ارزش به معنای دقیق 
کلمه سخنی بی معناســت. آیا به واقع معقول 
است که انســان فرض کند در مقابلش هدفی 
هســت؛ آن گاه به ســمت آن هدف فرضی و 
برای رسیدن به آن حرکت کند. این مثل کار 
بت پرست هاســت که بت را می آفریدند و بعد 
می پرستیدند و انسان داستان آن مرد ساده لوح 
را به یاد می آورد که برای رهایی از آزار بچه ها به 
آن ها گفت: در کوچه بالاتر آش نذری می دهند 
و وقتی بچه ها به آن ســمت دویدنــد، با خود 
گفت شــاید واقعاً آش می دهند و خودش هم 
به آن ســمت حرکت کرد. هدف فرضی معنا 
ندارد،هدف باید واقعی باشد؛ اما در عین حال 
برگرفته از عمق وجود خود آدمی باشد به نحوی 
که حرکت به ســمت آن، حرکت کمالی برای 
خود تلقی شــود، نه حرکتی به سمت از خود 
بیگانگی. در هر حــال، در این تصویر انتظار به 
معنای اعتراض همیشــگی به هر وضعی است 
و مستلزم اصالت انقاب است؛ یعنی اگر هیچ 
هدف خاص و معینی قبول نشود، آن گاه به هر 
حالتی انسان باید معترض باشد و هیچ هدفی را 
که عده ای پذیرفته اند نپذیرد؛ زیرا دیگر انتظار 
به پایان خواهد رسید و به نظر می رسد دیدگاه 
دکتر شریعتی در کتاب انتظار، مکتب اعتراض 
چنین مبنایی داشته باشــد. در تصویر دوم از 
دیدگاه باید گفت: درست است که اراده انسانی 
نقش مهمی در تحولات تاریخی دارد اما با توجه 
به اصالت فطرت و جهت گیــری واقعی درون 
انسان به سمت هدف واقعی، این انتظار معنای 
خاصی می یابد، و آن اولاً قبول این است که حق 
از باطل قابل تشخیص است و  ثانیاً وظیفه اصلی 
منتظر »تقویت دائم جبهه حق و تاش برای 
مشخص ترکردن مرز حق و باطل« برای به ثمر 

رسیدن آن نبرد عظیم جهانی خواهد بود. 

در انتظارمنجی 

بسیاری از رفتارهای مردم ربطی به کرونا نداردتبادل بیش از ۲۴ میلیارد پیام در شبکه »شاد« تاکنون
ایسنا: وزیر آموزش و پرورش گفت: از ابتدای فعالیت شبکه »شاد« تاکنون بیش از ۲۴میلیارد پیام و بیش از ۹میلیارد فایل در شبکه 
شاد مبادله شده است. تبادلات آموزشــی در یک محیط امن که منحصراً به فضای آموزشــی اختصاص دارد انجام می شود. محسن 
حاجی میرزایی، با اشاره به شرایط آموزشی به وجود آمده در پی شیوع کرونا و تعطیلی مدارس از اسفندماه سال گذشته اظهار کرد: یک 
میلیون معلم و ۱۵.۵میلیون دانش آموز باید به نوعی سامان می یافتند. در چنین شرایطی بودیم که شبکه آموزشی تحت عنوان »شاد« 
طراحی و با کمک و همراهی اپراتور همراه اول، وزارت ارتباطات و مرکز ملی فضای مجازی فعال شــد. وی افزود: مأموریت شبکه شاد 
فراهم کردن امکان ارتباط معلمان با دانش آموزان بود. از روزی که شاد ایجا شده در هر هفته ظرفیت های فنی و نرم افزاری اش نسبت به 

هفته قبل توسعه یافته است.

شهرخبر: یک روان شناس گفت: بسیاری از رفتارهای اجتنابی مردم که در دوران پاندمی کووید۱۹ شاهد آن هستیم ناشی از رعایت 
پروتکل ها نیست بلکه این رفتارها ناشی از انفعال و از دست دادن روابط اجتماعی است. عبداله امیدی اظهار کرد: درحال حاضر شاهد 
رفتارهای اجتنابی نظیر کاهش تماس با خویشاوندان، از دســت دادن روابط اجتماعی ولو در سطح مجازی و به طور کلی آسیب های 
هیجانی هستیم. اگر بخواهیم نسل امروز را از این آسیب ها نجات دهیم، باید فکری به حال استرس مزمن و مداوم ایجاد شده کنیم. این 
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی کاشان ادامه داد: رعایت پروتکل ها به معنای انفعال و از دست دادن روابط اجتماعی نیست. باید 
فعال سازی رفتاری را آغاز کنیم. ما طی پاندمی کووید۱۹ دائماً رفتارهای سلبی و نبایدها را به مردم گوشزد کرده ایم اما هیچ گاه راهکارها 

و بایدها را به آن ها نگفته ایم.

شهریسلامت

ایسنا: معاون بیمه و خدمات سامت بیمه سامت استان تهران گفت: در طرح نسخه نویسی الکترونیک هدف ما 
کاهش تدریجی کاربرد دفترچه های بیمه کاغذی است، یعنی در آینده نزدیک حذف دفترچه بیمه رخ نمی دهد 
زیرا مردم دچار استرس می شوند؛ چون آن ها به دفترچه ها عادت کرده اند. سیده مریم حسینی، درخصوص اتخاذ 
راهکارهای لازم درجهت سهولت در دریافت خدمات به شیوه نسخه نویسی الکترونیک، گفت: طرح نسخه نویسی 
الکترونیک براساس برنامه های پنجم وششم توسعه، یکی از تکالیف قانونی بوده که در حال حاضر زیرساخت آن در 
ماه های آخر سال۹۹ تکمیل شده است و بیش از ۹6درصد مراکز خصوصی طرف قرارداد با سازمان بیمه سامت به 
این طرح پیوسته اند. در این طرح هدف ما کاهش تدریجی کاربرد دفترچه های بیمه کاغذی است؛ یعنی در آینده 
نزدیک حذف دفترچه بیمه رخ نمی دهد زیرا مردم دچار استرس می شوند، چون آن ها به دفترچه ها عادت کرده اند. 
وی افزود: در طرح نسخه نویسی الکترونیک، بیمه شده بدون نیاز به دفترچه به مطب پزشک مراجعه می کند و با 
شماره ملی ثبت دارو و آزمایشات او به شکل الکترونیک انجام می شود که اکنون ۸۵درصد پزشکان طرف قرارداد 
ما به این سیستم مجهز هستند؛ پس از تجویز خدمت یک کد رهگیری به تلفن همراه بیمه شده ارسال می شود و 
بیمه شده با مراجعه به مرکز مورد نظر شامل داروخانه، آزمایشگاه و... با اعام کد ملی و کد رهگیری می تواند خدمت 
دریافت کند و پس از اتمام خدمت رسانی یک پیامک اتمام مراحل هم برای بیمه شده ارسال می شود. حسینی ادامه 
داد: در فرایند فوق نیازی به دفترچه کاغذی بیمه سامت نیست و این یک فرایند کامل نسخه نویسی الکترونیک 

است، اما در برخی مواقع مراکز ارائه دهنده خدمت به شکل نیمه الکترونیک هم ارائه خدمت می کنند.

باشگاه خبرنگاران جوان: رئیس پلیس راهور ناجا گفت: اساساً پراید ناایمن است، ضعف زیادی در ایمنی 
دارد و درخواست کردیم از رده خارج شود. سردار هادیانفر، در بازدید از مرکز تماس ایران خودرو گفت: کارهای 
خوبی در ایران خودرو انجام شده است. او بیان کرد: در شرایط سخت کشور و تحریم و مشکات در صنعت،رو 
پا نگه داشتن کارخانه ای که بیش از 6۰سال قدمت دارد و تحویل به موقع معوقات و به فکر مشتریان بودن، 
ارزشمند است. وی افزود: نباید اجازه دهیم دغدغه ای در مســیر تولید ملی وجود داشته باشد، تا امروز هر 
کمکی که می توانستیم به شرکت های داخلی انجام دادیم از این به بعد هم انجام خواهیم داد. رئیس پلیس 
راهور ناجا گفت: در شرایط فعلی ۳۵میلیون وسیله نقلیه داریم که ۳۰درصد آن ها در سن فرسودگی هستند 
و ۲۳6هزارکیلومتر طول راه های کشور است؛ دغدغه جدی ما ایمنی خودروســت. او بیان کرد: نگاه ما به 
ایمنی خودروست، آنچه براساس قانون تکلیف شده، کاهش تصادفات است؛ در شرایط کرونا ۱.۲دهم تصادف 
در کشور از ابتدای سال داشتیم و ۱۷هزار نفر در سال کشته و ۱۳هزار نفر مجروح می شوند. هادیانفر افزود: 
محصولات ایران خودرو ایمنی خوبی دارند و کیفیت خودروها ارتقا پیدا کرده است. تقریباً ۴۷.۷دهم درصد از 
محصولات ایران خودرو در جاده ها تردد دارند که سهم تصادفات آن ۲۲درصد است. رئیس پلیس راهور ناجا 
با اشاره به اهمیت سن فرسودگی خودرها، گفت: با توجه به اینکه تصادفات جاده ای به خودرو های فرسوده 
هم مربوط می شود، باید به این موضوع توجه کرد، واردات به خوبی انجام نشده و موافق واردات هم نیستیم 

اما همین موضوع باعث شده استفاده از خودرو های فرسوده بیشتر شود.

معاون بیمه و خدمات سلامت بیمه سلامت استان تهران
برنامه سازمان بیمه سلامت برای حذف تدریجی دفترچه های کاغذی

رئیس پلیس راهور ناجا مطرح کرد:
پراید ناایمن بود و باید از رده خارج می شد

عکس خبر 

با سرازیرشدن مسافرانی که بدون ترس و واهمه از گسترش ویروس 
کرونا، از دیگر نقاط کشور به جزیره کیش برای تفریح رفته اند، بیم 
قرمزشدن وضعیت و افزایش تلفات کرونایی در آینده نزدیک می رود. 
ایوب قادری/ باشگاه خبرنگاران جوان

کرونا کیش؛ مردم مات!

دریا وفایی/  گروه پارلمانی
daryavafaei2009@gmil.com

 »حذف غربال گری جنین« موضوعی است که در 
مجلس مطرح شده و واکنش بسیاری از متخصصان 
ژنتیک و پزشــکان را به همراه داشته است. آن ها 
هشــدارداده اند که اجرای این طرح، احتمال تولد 
کودکان مبتا به ناهنجاری های مــادرزادی را در 
کشــور افزایش می دهد. یحیــی ابراهیمی، عضو 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس نیز درهمین 
رابطه طی گفت وگو با مــا تصریح کرد: غربال گری 
جنین، شیوه ای برای پیشــگیری از تولد نوزادان 
دارای امراض غیرقابل درمان است که متاسفانه با 
نگاه های سیاسی ســعی برحذف آن شد؛ درحالی 
که نباید مباحث علمی به موضوعات سیاسی آلوده 
شــود. وی با بیان اینکه در مواجهه بــا این مقوله 
عجولانه برخورد کردند، ادامه داد: بنده قباً رئیس 
شبکه بهداشــت بوده ام و قبل از اینکه غربال گری 

داشــته باشــیم با فراوانی تولد کودکان سندروم 
داونی مواجه بودیم. ولی بعد از غربال گری به شدت 
تولد چنین نوزادانی کاهش یافت. محاســبه کنید 
که عوارض این ها چه اندازه برای کشور و خصوصاً 
خانواده اسف بار اســت. متاسفانه عجولانه تصمیم 
به حذف غربال گری گرفته انــد و دقت نکردند که 
نگهداری این گونه افراد به چه شــکلی است. این 
فوق تخصص بیماری های قلبی عروقی اضافه کرد: 
مخالف حذف غربال گری هســتم؛ زیرا این روش 
پیشگیری از تولد افرادی با ناهنجاری های مادرزادی 
و غیرقابل درمان اقدامی ضروری است که دراکثر 
نقاط دنیا نیز استفاده می شــود. ابراهیمی با تاکید 
براینکه غربال گــری جنین به نفع نظــام و مردم 

است، گفت: بعضی از دوستان استدلال شان برای 
حذف غربال گری جنین این است که باعث می شود 
جنین های ســالم از بین بروند. اما بنده به عنوان 
یک پزشک می گویم چه اســتدلال علمی دارند؟ 
کدام نطفه جنینی را برده انــد آزمایش کردند که 
»مثبت کاذب« بالا بوده اســت؟. وی ادامه داد: اگر 
می خواهیــم جمعیت را افزایــش بدهیم، راه های 
دیگری هم وجود دارد نه اینکه با این گونه تصمیمات 
غیرعلمی و هیجانی باعث شــکل گیری جامعه ای 
معلول مــادرزادی بشــویم. یکی از راه هــا برای 
افزایش جمعیت این است که مسیرازدواج را برای 
جوانان فراهم کنیم. تعداد افــرادی را که به دنبال 
تصادفات،سرطان ها، بیماری های قلبی عروقی فوت 

می کنند، کاهش دهیم جمعیت زیاد شــود. عضو 
کمیسیون بهداشــت مجلس یازدهم گفت: الان 
درکشور ۲۰درصد جمعیت نازا داریم؛ بیاییم هزینه 
دارو و درمان این افراد را رایگان کنیم. اگر به همین 
۲۰درصد، آن گونه که باید رسیدگی کنیم، جمعیت 
رشد می کند؛ نه اینکه یک مسیر غلطی را طی کنیم 
و تازه ترویج کنیم و بدتر از آن دلیل هم بیاوریم که 
حرف مان درست است. ابراهیمی خاطرنشان کرد: 
این طرح درکمیسیون بهداشت مطرح شد و رأی 
نیاورده و همچنان مورد مناقشــه است و بنده به 
عنوان یک پزشک متخصص داخلی و فوق تخصص 
قلب هشدار می دهم حذف غربال گری جنین کار 

اشتباه و زیان باری است.

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی تصریح کرد:

باروشهایصحیح،جمعیتراافزایشدهیمنه»حذفغربالگریجنین«


